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Ildefons Cerdà va dissenyar el
seu revolucionari Eixample el
1860, definint així la Barcelona
contemporània. Amb alguns ma-
tisos, la ciutat i, sobretot, el dis-
tricte que han arribat als nostres
dies van néixer aleshores. Però
com era aquest territori abans
del Pla Cerdà? Dit d’una altra
manera: com era l’Eixample
abans de ser l’Eixample?

Les obres de la superilla estan
contribuint a resoldre aquest
dubte. En aquests treballs, l’A-
juntament ha volgut comptar
amb el Servei d’Arqueologia de
Barcelona, que ha tingut en
compte un plànol previ al Pla Cer-
dà per detectar possibles restes.
Es tracta del document Lever-ni-
velé de la place de Barcelone, ela-
borat entre els anys 1823 i 1827
per enginyers militars france-
sos. Aquest mapa mostra que “hi
havia camins i masies i que la
zona ja tenia molta vida” en
aquell moment, tal com diu l’ar-
queòloga Laia Macià, la tècnica
del Servei d’Arqueologia muni-
cipal que s’encarrega de super-
visar les obres de la superilla.

“Fins ara a l’Eixample no li
teníem l’ull posat. Donàvem per
fet que, com que és molt nou, no
hi trobaríem gaire cosa soterra-
da”, reconeix Macià, que celebra
que l’Ajuntament hagi tingut en
compte la mirada arqueològica
a l’hora d’engegar la transfor-
mació més important d’aquest
segle a la ciutat. Això no només
implica escoltar opinions de pro-
fessionals en aquest àmbit, sinó
també fer servir maquinària que
no destrossi les possibles troba-
lles. “Les obres de la superilla es-
tan sent molt rellevants en
aquest sentit”, valora Macià.

TRESORS SOTA L’ASFALT
Els treballs per crear la futura su-
perilla de l’Eixample van co-
mençar el mes d’agost i les sor-
preses amagades sota l’asfalt no
es van fer esperar. Primer van
ressorgir elements més recents:
les vies de l’antic tramvia i les ve-
lles llambordes (que es conside-
ren patrimoni però no pas restes
arqueològiques, és clar). Però
després va sortir a la llum una
Barcelona anterior. 

Al carrer Girona, entre l’a-
vinguda Diagonal i el carrer Ma-
llorca, van aparèixer a finals
d’octubre les restes d’una masia
que podria datar dels segles XVII
o XVIII, si bé alguna peça de ce-
ràmica que s’hi va trobar podria
ser més antiga. “En realitat no
podem afirmar que sigui una
masia. No sembla un habitatge,
sinó un espai productiu que re-
lacionem amb una masia que

apareix als plànols”, matisa Ma-
cià, amb prudència. Sigui com si-
gui, admet que no s’esperaven
trobar aquesta estructura en un
estat de conservació tan bo.

També a finals d’octubre, van
quedar al descobert els murs que
delimitaven antics camins a Ro-
cafort i Comte Borrell. Segons Ma-
cià, coincideixen amb els camins
del plànol francès i podrien ser an-
teriors al segle XIX. “Estem acos-
tumats a trobar coses molt més
antigues i potser això ens sembla
massa recent, però posat en con-
text és interessant. En un distric-
te on pràcticament ni ens plante-
jàvem la intervenció del Servei
d’Arqueologia, hi estan apareixent
restes”, destaca l’arqueòloga.

És cert, això sí, que no a tot
el districte estan tenint la ma-
teixa sort. “Gairebé tot el que tro-
bem apareix a la part alta, que no
ha estat tan intervinguda al llarg

dels anys. En canvi, la part bai-
xa s’ha tocat bastant i no hi que-
den gaires restes”, explica Macià. 

Tot i això, recorda que allà on
no s’han produït grans troballes
també hi ha detalls que donen
pistes del passat. Un bon exem-
ple és Consell de Cent, on han
constatat que el terreny no era
pla. “L’Eixample és pla ara, però
abans estava ple de rieres i turo-
nets, hi havia pujades i baixades”,
assegura. Ho demostra el fet que
“en alguns punts, el nivell geo-
lògic està a pocs centímetres de
la cota de carrer i en altres, a
més”, és a dir, originalment hi ha-
via “ondulacions en el terreny”. 

LA GESTIÓ DEL PATRIMONI
El més probable és que durant els
pròxims mesos continuïn res-
sorgint vestigis com aquests. Da-
vant d’això, Macià fa una crida a
la paciència. “La feina grossa co-

mençarà un cop acabi l’obra”,
alerta. Serà aleshores quan po-
dran analitzar cada troballa, do-
cumentar-la i consolidar-la o res-
taurar-la si cal, unes tasques que
poden durar dos anys. Després,
serà el Departament de Cultura
de la Generalitat qui decidirà
què s’ha de fer amb les restes.

Malgrat que la conservació
no depengui del Servei d’Ar-
queologia de Barcelona, Macià té
clar quina és la millor manera de
preservar els elements històrics
reapareguts: tapant-los de nou,
un cop ja han estat ben docu-
mentats. De fet, això és el que
passa en la majoria dels casos.
Per a l’arqueòloga, això no està
renyit amb la difusió del patri-
moni. “Tothom ha de saber què
hi havia a la ciutat i què en que-
da, però no cal poder-ho veure i
tocar, perquè això facilita que es
faci malbé abans”, conclou.

L’Eixample d’abans deCerdà
» Les restes trobades a les obres de la superilla mostren com era l’Eixample abans de ser l’Eixample
» Al terreny on Ildefons Cerdà va traçar el seu cèlebre pla hi havia masies, rieres, turons i camins

Les restes d’una antiga masia que van aparèixer a les obres de la superilla. Foto: Línia Eixample

Anna Utiel
L’EIXAMPLE
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La lupa

Ara fa un any es va tancar en fals la darrera
Cimera del Clima a Glasgow i, de nou, els pa-
ïsos tornen a reunir-se al Caire, Egipte. La
COP27 té per objectiu abordar, per enèsima

vegada, l’estratègia de lluita contra el canvi climàtic.
En el record, però, persisteix el desenllaç amarg de
Glasgow amb la signatura del Pacte pel Clima, un
acord rebaixat en el darrer minut que va satisfer els
països del nord, va decebre els països del sud i va in-
dignar les organitzacions activistes. Quin serà, aquest
cop, el desenllaç?

A Egipte, les expectatives són altes, especialment
perquè s’organitza a l’Àfrica, un dels continents més
vulnerables al canvi climàtic i, paradoxalment, el me-
nys responsable de l’escalfament global. Però, tam-
bé, perquè es preveu que a la COP27 s’escenifiqui un
avenç en la lluita contra la desforestació tropical. Si
serà un èxit o no dependrà, com en totes les cimeres,
de la delegació a qui ho pregunteu.

De fet, en les Cimeres del Clima conviuen dos pa-
trons de negociació entre els estats participants.
D’una banda, els països del nord, responsables del vo-
lum més gran d’emissions de gasos d’efecte hiverna-
cle, contemporitzen i condicionen les polítiques de re-
ducció de les emissions als costos econòmics que això
els suposa. I, d’altra banda, els països del sud global,
els més afectats pel canvi climàtic, reclamen del
nord les accions i compensacions necessàries per fer
front als impactes d’una crisi que no han generat.

No oblidem que la fita és aconseguir limitar l’es-
calfament del planeta en 1,5 °C. Tanmateix, Nacions
Unides ja ha afirmat que les emissions l’any 2030 se-
ran superiors a les del 2010, cosa que fa difícil complir
aquest objectiu. Ningú no s’atreveix a plantejar si hem
superat el llindar de no retorn per assolir la limitació
de l’increment de les temperatures en 1,5 °C. Així i tot,
és difícilment imaginable aturar, d’un dia per l’altre, la
inèrcia d’un sistema econòmic mundial que no ha fet
cap senyal real de reducció de les emissions.

Què podem esperar, doncs, de la Cimera del Cli-
ma d’Egipte? En primer lloc, és important destacar
que Rússia, la Xina i l’Índia, països altament emissors,
no hi participen i que el context geopolític interna-
cional es troba tensat per la guerra a Ucraïna i per la
crisi energètica. En conseqüència, l’escenari no és fa-
vorable per a acords transversals i vinculants per ar-
ribar més lluny en la mitigació del canvi climàtic i l’a-
daptació als seus efectes.

Per aquest motiu, sabent que els compromisos
seran paper mullat, en la Cimera del Clima s’in-

tensificaran les polítiques de greenwashing o eco-
blanqueig per part dels dirigents dels estats parti-
cipants. De la mateixa manera, els Estats Units d’A-
mèrica intentaran reforçar el lideratge tecnològic
amb iniciatives miraculoses per avançar en la tran-
sició energètica i lluitar contra el canvi climàtic.
Aprofitar l’emergència climàtica per ampliar mer-
cats i beneficis és la recepta dels grans poders eco-
nòmics. Què pot sortir malament?

En aquest clarobscur climàtic que vivim, soc dels
que pensa que de poc serveixen les Cimeres del Cli-
ma, tot i l’esforç de totes les organitzacions que hi par-
ticipen. No deixa de sorprendre’m que des de la pri-
mera COP a Berlín, l’any 1995, fins avui, els acords no
hagin suposat un punt d’inflexió en l’escalfament del
planeta o en les emissions de gasos d’efecte hiverna-
cle. I qui dia passa any empeny.

Aquest estiu, a Europa hem viscut el que significa
el canvi climàtic. Així i tot, només hem vist la punta de
l’iceberg. Per tot això, en aquest present que ens ha to-
cat viure, estem obligades a escollir entre dues opcions:
o esperar assegudes veient arribar la sacsejada plane-
tària o empènyer col·lectivament per transformar la re-
alitat. No tinc cap dubte que moltes activistes i perso-
nal tècnic es deixaran la pell a la Cimera del Clima a
Egipte per un futur vivible en aquest planeta. I, tot i el
desencís que ens pot generar la situació, per elles i per
les que vindran, deixem el fatalisme per a temps mi-
llors que ara cal que no les deixem soles.

En aquest clarobscur climàtic, 
soc dels que pensa que de poc

serveixen les Cimeres del Clima

NLes millors
perles

Un jove es dispara accidentalment un tret al penis i acaba
detingut per dur una arma sense llicència. Va passar a

Novelda (Alacant), on li van haver de reconstruir el membre en
una operació de 4 hores. Hi ha dies que és millor no llevar-se.

Ets el president de la principal potència mundial, has
d’intervenir en una conferència a Cambodja i, quan

arriba el teu torn, t’equivoques i parles de Colòmbia.
Efectivament, Joe Biden ho ha tornat a fer. Quina sorpresa.

Les converses dels grups familiars a WhatsApp són or. Un
usuari n’ha compartit una en què la mare anuncia que

comença les classes d’anglès i tots li desitgen sort. En acabar, li
pregunten “How was the first day?” i ella respon amb un “Yes”.

Les rates es mouen al ritme de la música igual que ho fem
els humans. Ho demostra un estudi de la Universitat de

Tòquio fet amb deu rates i vint persones. Ja que sembla
que hi hem de conviure, està bé que siguin divertides.

LA FOTOSagrada Família
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per Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

Clarobscurs climàtics
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El crit de Kautar Azdaou1

2
Veïns del Fort Pienc se senten “expulsats” 
del parc de l’Estació del Nord

El PSC i Afectats per la Llosa continuen 
pressionant pel projecte de la ronda del 2018

El xef d’un restaurant de l’Esquerra 
de l’Eixample és el millor cuiner de l’any

El Fort Pienc, un barri que 
vol reforçar la seva identitat

El + llegit líniaeixample.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Eixample no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Els semàfors

L’associació de comerciants 
Som Sant Antoni ha impulsat 
la campanya Som cultura, som
comerçper decorar les persianes

de les botigues associades 
amb elements de la cultura

popular del barri. S’hi han sumat
una vintena de locals. 

pàgina 10Som Sant Antoni

Carlos Puig, veí de la Dreta de
l’Eixample, està disposat a lluitar

per ser director de cinema
malgrat la discapacitat visual

que pateix. Amb només un 10%
de visió, ja ha fet dos curts

(presentats recentment al barri) 
i està preparant el tercer. 

pàgina 12Carlos Puig

L’Eix Fort Pienc ha creat 
el projecte Arts, cultura, vida,
que pretén reforçar la identitat

del barri i el sentiment de
pertinença dels veïns. L’entitat
impulsora ha basat la iniciativa

en les particularitats que
defineixen el Fort Pienc. 

pàgina 16Eix Fort Pienc

A les xarxes

@OriolMalet: Expliqueu-me les milon-
gues que us doni la gana, però el món
del futbol fent un mundial a Qatar ho diu
tot i ho és tot del que representa.

@OscarAndreu: Sospito que si derogar la
sedició ens acostés un mil·límetre a la sobi-
rania, a l’autodeterminació o a la indepen-
dència de Catalunya, no es faria ni de conya.

#DelicteDeSedició

@CatalunyaRadio: El Suprem ordena al
TSJC repetir el judici contra la Mesa del
Parlament del 2017 per falta d’imparciali-
tat de dos magistrats.

#RepetirElJudici #ElMundialDelsMorts

La clau

Sembla que si un no arriba a
final de mes no és pels aug-
ments dels preus dels ali-

ments i pels baixos salaris, sinó
perquè vol. Un és pobre perquè ho
desitja. Així estan les coses si ens
endinsem en l’ecosistema infor-
matiu dels més joves, on hi ha dues
tendències en alça relacionades
amb el mercat laboral. La prime-
ra és la creença que qualsevol es
pot fer ric comprant quatre crip-
tomonedes. La segona, que cal
treballar d’allò que ens fa feliços. En
suma, un còctel Molotov que
atempta contra la salut financera
i emocional de milers d’ànimes vul-
nerables que pul·lulen per l’entorn
virtual buscant solucions fàcils a
problemes complexos i ancestrals.

A principis d’octubre, la in-
fluencer Kim Kardashian, amb
més de 330 milions de segui-
dors a Instagram, acceptava pa-
gar una multa d’1,26 milions de
dòlars per haver promocionat
productes financers sense adver-
tir-ho. I és que als Estats Units,
bressol del capitalisme i, en con-
seqüència, de la publicitat, es po-
den anunciar moltes coses lliure-
ment, tan lliurement que de ve-
gades els anuncis estan sota la sos-
pita de ser mentida, però amb la
salut i la butxaca no s’hi juga. En
aquests sectors, la regulació és
més estricta. I si no, que ho pre-
guntin a la Kardashian…

A casa nostra, la setmana pas-
sada la Comissió Nacional del

Mercat de Valors (CNMV), que
vetlla pel bon funcionament del
sistema espanyol, anunciava que
hi havia 50 influencerssota sos-
pita per no complir la normati-
va. Les recomanacions demanen
informar de manera clara, exacta
i objectiva sobre els productes fi-
nancers, i sense cap mena de
conflicte d’interès. De moment,
la CNMV només els exigirà que
compleixin el reglament, però en
un futur podria sancionar-los.
Pot semblar poca cosa, però és
un primer pas per aturar aques-
ta mena d’estafes digitals que fan
forat entre els més joves.

Per detectar si un es troba
davant d’un estafador, els ex-
perts amb una sòlida formació
financera i allunyats dels focus
de YouTube recomanen evitar
els cants de sirena que venen du-
ros a quatre pessetes i fugir dels
influencers que asseguren no
donar consells financers, però
que després no fan altra cosa que
parlar meravelles d’invertir els
diners aquí o allà. A més, aler-
ten de l’efecte crida que tenen al-
guns d’aquests vídeos o canals
centrats en una única moneda,
ja que acaben convertint-se en
una cambra de ressonància on

un només escolta allò que vol es-
coltar i acaba prenent decisions
molt arriscades. Si algú obre
un canal per parlar d’una crip-
tomoneda i reuneix una comu-
nitat de 200.000 persones, és
molt difícil que sigui crític amb
aquella cripto. Si la moneda
cau, el canal també i, conse-
qüentment, el negoci i l’influ-
encerho perden tot. És un peix
que es mossega la cua.

Menys preocupant en el fet
material, però igualment per-
judicial en qüestions de l’ànima,
són els influencersque han po-
pularitzat la dita “treballa d’allò
que t’agrada i no treballaràs
mai”. Avui dia ser feliç no és una
aspiració, sinó una obligació, i
si no duus un somriure les 24
hores del dia, has fracassat. La
majoria dels mortals no poden
assolir aquesta màxima de la fe-
licitat a la feina i han de con-
formar-se a fer alguna cosa que
els reporti un salari. Ni més ni
menys. A més, fins i tot quan
s’assoleix la màxima es cau en
una paradoxa: i és que si treba-
lles d’allò que t’agrada, acabes
treballant sempre. I si no, que
ho diguin als influencersque ara
la CNMV vol advertir.
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Influencers sota sospita
per Susana Pérez
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L’Esquerra de l’Eixample, 
un barri per llepar-se els dits

GASTRONOMIA4La restauració
i el comerç de l’Esquerra de l’Ei-
xample estan d’enhorabona. El
restaurant Mont Bar, situat al
número 220 del carrer Diputa-
ció, té com a xef el millor cuiner
del 2022, Fran Agudo. Així ho ha
considerat el jurat dels premis
del Fòrum Gastronòmic de Bar-
celona, que s’ha celebrat del 7 al
9 de novembre. 

“Continuo sense paraules
des d’ahir”, ha escrit Agudo
aquest dijous al seu perfil d’Ins-
tagram. “Superfeliç i agraït a
tothom que ens ha donat el seu

suport: amics, clients i fami-
liars”, ha afegit, en una dedica-
tòria en què ha tingut un record
molt especial per a la seva mare,
“per ser una absoluta guerrera”.

TAMBÉ EL MILLOR PANETTONE
D’altra banda, la pastisseria L’A-
telier (Viladomat, 140 bis) ha
triomfat al Concurs Millor Pa-
nettone Artesà d’Espanya 2022,
proclamant-se guanyadora de la
categoria de xocolata. El creador
d’aquest dolç premiat per l’Esco-
la de Pastisseria del Gremi de Bar-
celona és el pastisser Eric Ortuño.

Fran Agudo, xef del Mont Bar, millor cuiner 2022. Foto: Mont Bar

Casa Golferichs | Lectura de poemes de Baudelaire
La Casa Golferichs acull aquest vespre l’activitat A qualsevol lloc, fora del
món, una sessió de lectura de poemes del cèlebre poeta francès Charles
Baudelaire. El protagonista de la lectura serà l’actor  Bernat Quintana.

URBANISME4Ja fa temps que
entitats, veïns i la Biblioteca
Joan Miró es queixen de la de-
gradació del parc de Joan Miró.
Denuncien la falta de manteni-
ment de les plantes i arbres i,
darrerament, insisteixen en
l’augment de brutícia i incivis-
me als porxos laterals de la bi-
blioteca, on també acostumen a
dormir sense sostre. És per això
que l’Ajuntament va començar
a tancar els porxos la setmana
passada, per evitar que l’espai es
continuï degradant en una ac-
tuació que es preveu que duri
dos mesos.

Tot i l’actuació, els veïns van
traslladar la preocupació de l’es-
tat del parc a l’Ajuntament en el
darrer consell plenari del dis-
tricte. Hi va haver diverses in-
tervencions de veïns que dema-
naven que el consistori es co-
mencés a plantejar un projecte
participatiu de reforma de l’es-
pai. De fet, alguns es queixaven
de la poca informació que s’ha
donat i demanaven que no es
fessin reunions sense avisar.

En resposta a les peticions, el
Districte ha explicat que no s’ha
fet cap reunió sense avisar a ve-
ïns i entitats i que els tindran en
compte a l’hora de decidir el pro-
jecte definitiu. “Amb la primera
recollida de necessitats treba-
llem en un projecte de mirada in-
tegral que sigui útil per a tothom”,
deia el regidor Pau Gonzàlez.

L’Associació de Veïns de l’Es-
querra de l’Eixample afirma que
estan satisfets amb el comença-
ment dels treballs dels porxos de
la biblioteca perquè “és el que
més inquietud generava als ve-
ïns de la zona”. Pel que fa a la re-
modelació integral, expliquen
que estan a l’expectativa de la
proposta del consistori.

Els veïns del Parc de Joan Miró en demanen la remodelació. Foto: Ajuntament

Els veïns del parc de Joan Miró
reclamen la seva remodelació
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COMERÇ4La silueta del Mercat
de Sant Antoni i dels elements de
la cultura popular del barri co-
mencen a decorar les persianes
de diverses botigues locals. L’as-
sociació de comerciants Som
Sant Antoni ha engegat aquest
mes de novembre la campanya
Som cultura, som comerç, a càr-
rec de l’artista urbà Lucas Amat,
amb una gran experiència deco-
rant persianes d’establiments.
L’objectiu de la iniciativa és do-
ble: reivindicar “el comerç de
proximitat i els elements identi-
taris del barri de Sant Antoni”, se-
gons l’entitat impulsora.

Així, les persianes de les bo-
tigues que s’han volgut afegir al
projecte –un total de 26– comp-
taran amb cinc elements co-
muns. A més del Mercat de Sant
Antoni, tindran l’Espurna (la
bèstia de foc de la colla de diables
infantil Els Trapelles), la Porca
(la figura de la Colla de Diables),
la Rita (dels Gegants de Sant An-
toni) i, finalment, la silueta d’un
trabucaire. A més, a cada per-
siana hi haurà un dibuix que re-

presenti el negoci del local en
qüestió. Per exemple, a la boti-
ga de productes italians PIM ja
hi ha el dibuix d’un plat de pas-
ta i a la lampisteria David Gar-
cía, una bombeta. Fins a princi-
pis de desembre continuaran
apareixent nous dibuixos a co-
merços del barri.

La presidenta de Som Sant

Antoni, Lidia Núñez, celebra la
“bona acceptació” que ha tingut
la campanya entre els associats,
que s’han mostrat agraïts i sa-
tisfets amb el resultat del pro-
jecte. “El disseny de la campanya
mostra l’essència del barri en el
qual treballem i que tant esti-
mem”, assegura l’Estela, de La
Sort de Sant Antoni.

La persiana de la botiga PIM de productes italians. Foto: Som Sant Antoni

Les persianes d’una vintena de
botigues es vesteixen de gala

Comencen les tasques per
retirar la llosa de la ronda

URBANISME4Dilluns van co-
mençar les primeres tasques per
a la retirada de la llosa de la ron-
da de Sant Antoni. És el pas pre-
vi a la reforma definitiva, que ar-
rossega retards acumulats.

Més enllà de l’inici de les ob-
res, la transformació de la ronda
segueix envoltada de polèmica.
L’Ajuntament va presentar fa
pocs dies un projecte que inten-
ta adaptar-se a totes les peticions
veïnals i que contempla un carril
bus i un carril bici, però la pro-
posta no convenç. La Plataforma
Pro Pacificació de la Ronda Sant
Antoni  va convocar dos actes re-
ivindicatius el passat cap de set-
mana per seguir reivindicant la
pacificació total. A l’altre costat ve-
ïnal hi ha la Plataforma d’Afectats

per la Llosa, que ahir va emetre un
nou comunicat on continua de-
fensant la proposta del 2018, que
contemplava un carril per sentit
per a busos i bicicletes. Aquesta
plataforma té el suport d’entitats
com SOM Sant Antoni o Sant An-
toni Comerç.

ELS COMUNS, SOLS
D’altra banda, ahir a l’Ajunta-
ment es va fer evident que els co-
muns no tenen el suport de cap
partit més en tot el procés de re-
forma. Tots els partits, PSC inclòs,
van votar, durant la comissió
d’Urbanisme, a favor d’una pro-
posta del PP que insta el govern
municipal a paralitzar la reforma
“fins que no s’assoleixi un con-
sens polític i veïnal”.

Acte a favor de la pacificació total de la ronda. Foto: Twitter (@yosoyelandres)

Cultura |Tercera edició del Sant Antoni Wars
El Mercat Dominical va acollir diumenge passat una jornada amb tallers i
activitats, desfilades de personatges mítics de Star Wars, Star Trek, James

Bond i exposicions, en una trobada perfecta pels amants d’aquests universos.
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Des que va decidir als 19 anys que
volia ser director de cinema, Car-
los Puig s’ha sentit a dir en nom-
broses ocasions que no ho acon-
seguiria. Amb només un 10% de
visió, molta gent considerava que
s’havia de dedicar a una altra
cosa, però ell mai en va fer cas.
Ara té 38 anys, és autor de dos
curtmetratges i està preparant el
tercer. Dimecres passat va pro-
jectar els seus dos primers treballs
–El primer baño i Ser o no ser–
davant de desenes de persones al
Col·legi Lestonnac, precisament
on ell va cursar la primària.

En la presentació de l’acte,
Puig va recordar quan era petit i
feia teatre en aquella mateixa
sala. Se’l menjaven els nervis i la
vergonya, encara que només ha-
gués de dir una frase. El temps i
el treball personal han convertit

aquell nen tímid en el protagonista
del seu segon curtmetratge, que
reflecteix les situacions de discri-
minació a les quals s’ha enfrontat
al llarg de la seva vida. “No només
s’hi pot sentir identificada la gent
amb discapacitat, sinó qualsevol
persona que hagi patit exclusió, si-
gui per homofòbia, per racisme o
un altre motiu”, explica Puig.

Per exemple, Ser o no ser
mostra la discriminació en el
món laboral. El protagonista as-
sisteix a una entrevista de feina
que no s’arriba a produir perquè
el responsable de l’empresa s’as-
sabenta de la seva discapacitat vi-
sual i el descarta automàtica-
ment. Una experiència que s’as-
sembla a algunes de les que ha
viscut el mateix Puig. “He estat
vint anys lluitant contra molts ca-
sos de discriminació”, lamenta.

Però, com al protagonista del
curt, a Puig no li ha faltat mai el
suport de la seva família. De fet,
durant el discurs previ a les pro-
jeccions, es va emocionar en el

moment de donar les gràcies als
seus pares, presents a la sala.

“SOC MOLT CAPARRUT”
Una altra cosa que no li ha faltat
mai a Carlos Puig és el convenci-
ment que, a poc a poc, aniria
aconseguint el que es proposés.
“Soc molt caparrut”, confessa.
“Si no hi pots arribar per un
camí, en busques un altre”, afe-

geix. Amb aquesta mentalitat, va
anar a parar a l’ESCAC (Escola
Superior de Cinema i Audiovisu-
als de Catalunya), on va conèixer
“bons professors i bones perso-
nes”. “Gràcies a ells he pogut fer
els primers curts”, assegura. 

El següent pas a la carrera de
Puig és fer el curtmetratge Un dia
més, que pretén conscienciar so-
bre l’assetjament escolar. Per fer-

lo realitat, ha engegat una cam-
panya de finançament a gofund-
me i l’ha acompanyat d’una cri-
da contra el bullying a les xarxes
socials. “Com que estic comen-
çant, opto per tractar temes pro-
pers des de la meva experiència:
m’ajuda a arribar a la gent”, re-
coneix. Si tot va bé, el nou curt es
rodarà a l’escola de la Dreta de
l’Eixample que el va veure créixer.

Carlos Puig emocionat en la projecció dels seus curts (esquerra) i amb els seus pares (dreta). Foto: Línia Eixample

Anna Utiel
LA DRETA DE L’EIXAMPLE

Fer cinemaambun10%devisió
» Un veí de la Dreta de l’Eixample s’ha convertit en director de cinema tot i tenir una discapacitat visual
» Carlos Puig ha projectat els seus dos primers curtmetratges al Col·legi Lestonnac, la seva escola

Obres | Canvis de mobilitat als eixos verds
Els canvis de mobilitat vinculats a les obres de la superilla de l’Eixample es

començaran a aplicar aquest divendres, 18 de novembre. Afectaran els
nous eixos verds de Consell de Cent, Girona, Rocafort i Comte Borrell. 
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Espai Línia, el primer centre de co-
municació de proximitat, arriba als
cinc mesos de vida i ja s’ha con-
solidat com un lloc de referència
en el món local.

En aquest temps, Espai Línia,
conegut també com la Casa dels
Barris i ubicat al número 52 del
carrer Girona de Barcelona, ha aco-
llit esdeveniments com les pre-
sentacions del llibre El fantasma
de Lerroux,de Josep Asensio, i del
número de novembre de la revis-
ta Serra d’Or, així com un debat so-
bre les fake news amb la partici-
pació de membres del Col·legi de
Periodistes, de la UPF i del Consell
de l’Audiovisual de Catalunya. 

Nombroses entitats també han
fet trobades o actes a la sala de con-
ferències, com l’Associació In
Via –de protecció a la infància–, la
FEDAIA o l’Associació Asperger Ca-
talunya, entre moltes altres. Espai
Línia és un centre multidisciplina-
ri i ofereix gratuïtament les seves
instal·lacions a les entitats de Bar-
celona i de l’àrea metropolitana. De

moment, 400 d’elles ja s’han mos-
trat interessades a fer ús de la sala
de conferències, plenament equi-
pada a nivell audiovisual i amb un
escenari homologat per a tota mena
de retransmissions.

De fet, l’escenari ha acollit en-
trevistes a personatges molt co-
neguts, com Quim Masferrer, i a
polítics com Ernest Maragall o
Dolors Sabater, que han parlat per
als periòdics Línia,que segueixen
i difonen l’actualitat de tot el que
passa a Barcelona i a l’àrea me-
tropolitana i que també tenen la
seva redacció a la Casa dels Barris.

Espai Línia acollirà un cicle de
conferències organitzat pel diari Lí-
nia per on passaran una quinze-
na d’alcaldes i alcaldesses metro-
politanes, així com un debat obert
amb el regidor de Turisme i In-
dústries Creatives de Barcelona,
Xavier Marcé. Pròximament, tam-
bé passarà per l’escenari d’Espai
Línia el primer tinent d’alcaldia de
Barcelona, Jaume Collboni.

UNA ÀGORA LOCAL
El primer centre de comunicació
de proximitat és una àgora local de
368 metres quadrats on es fo-
menta el debat metropolità i des

del qual es reivindiquen valors es-
tretament lligats amb la proximi-
tat, com la defensa del petit co-
merç, els mercats municipals, el
consum sostenible i el turisme de
quilòmetre zero, entre altres.

Espai Línia compta amb el su-
port de la Generalitat de Catalunya
i de Barcelona Activa en l’objectiu
d’impulsar l’economia dels barris a
través de diverses iniciatives, com
ara la celebració de conferències o
exposicions gràfiques. També s’han
signat acords de col·laboració amb

eixos comercials com Creu Co-
berta o Cor Eixample, així com amb
entitats com Amics de la Rambla,
perquè la defensa del model de ciu-
tat que representa el petit comerç
és un eix vertebrador del centre. La
Casa dels Barris també acollirà el
Laboratori d’Idees Metropolita-
nes, un think tankde pensament i
de reflexió sobre els reptes de la con-
urbació metropolitana.

A les diverses sales d’exposició,
actualment es pot visitar la mostra
La Barcelona Desconeguda, que

promou el turisme de proximitat;
Dones tèxtils, un homenatge a les
dones obreres que antigament
treballaven a la fàbrica on avui hi
ha Espai Línia; i el mural dels
Hotels Monument, que fa un re-
corregut per autèntiques joies ar-
quitectòniques de la mà del Gremi
d’Hotels. La Casa dels Barris tam-
bé compta amb un espai per a vi-
deoart, on ara es pot visualitzar l’o-
bra SonsColorsRostres, de Joan-
na Chichelnitzky, dedicada al ba-
tec dels mercats municipals.

Fo
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Espai Línia supera 
totes les expectatives

Espai Línia, la Casa dels Barris

Andreu Asensio
BARCELONA



líniaeixample.cat

Sagrada Família

| 14

16 de novembre del 2022

L’Escola Sagrada Família per
fi pot fer classes sense soroll

OBRES4L’Escola Sagrada Fa-
mília ha passat “dos mesos molt
durs”, tal com diu la directora del
centre, Pepa Reig, recordant se-
tembre i octubre. El motiu han
estat unes obres al carrer Sarde-
nya que els han impedit fer clas-
se amb normalitat perquè pro-
vocaven un soroll eixordador.
Ara ja s’ha acabat la pitjor part
dels treballs i no generen tantes
molèsties. A més, com que ja no
fa calor, poden tenir les finestres
tancades i aïllar una mica les
aules. Però tot plegat ha de ser-
vir per aprendre una lliçó. 

“Això s’hauria d’haver pre-
vist”, apunta Reig. Pel que fa a l’ac-
tuació del Districte arran de les

queixes –va mediar entre l’esco-
la i la propietat i va facilitar un
acord per regular l’horari de les
obres–, la directora insisteix que
“s’hauria d’haver fet abans”. “La
licitació de les obres va ser al ju-
liol, per tant podrien haver tre-
ballat durant les vacances d’estiu,
però van començar al setembre”,
denuncia. Amb tot, demana que,
per a situacions semblants futu-
res, “es tingui en compte l’entorn”.
En aquest sentit, recorda que, a
més de l’escola, també hi ha blocs
de pisos i una residència d’avis que
s’han vist afectats pels treballs. De
fet, els veïns de Sardenya, 354, es
van queixar fins i tot d’esquerdes
i desperfectes a casa seva.

CULTURA4La Sagrada Família
continua creixent i l’esperat dia
en què la veurem acabada ja
sembla una mica més a prop.
Aquest dilluns va quedar en-
llestida una nova torre del tem-
ple, la de l’evangelista Lluc, cul-
minada per un cap de bou. Es
tracta de la primera de les qua-
tre torres dels evangelistes que
ha estat completament finalit-
zada, amb l’escultura de marbre
que li correspon. L’altra que es
preveu acabar aquest any és la de
Marc, que estarà coronada per la
figura d’un lleó. Totes dues
s’il·luminaran el 16 de desembre,
coincidint amb el tradicional
concert de Nadal a la basílica.

El següent pas serà enllestir
les torres dels evangelistes Ma-
teu i Joan, coronades per un
home o àngel i una àliga, res-
pectivament. L’autor de les fi-
gures del tetramorf –la icono-
grafia amb què el cristianisme
representa els quatre narradors
de la vida de Jesús– és l’escultor
Xavier Medina Campeny. 

Les quatre torres dels evan-

gelistes, de 135 metres d’alçada,
envoltaran la torre més alta del
conjunt, la de Jesús, que supe-
rarà els 172 metres i es preveu
que estigui acabada el 2026.
Juntament amb la de la Mare de
Déu, inaugurada el desembre de
l’any passat, aquestes són les sis
torres centrals de l’obra magna
d’Antoni Gaudí.

MOR L’AUTOR DELS VITRALLS
Malgrat aquestes bones notí-
cies, la Sagrada Família està de
dol. Divendres passat, 11 de no-
vembre, va morir als 90 anys el
vidrier i pintor Joan Vila-Grau,
autor dels vitralls de la basílica.
Vila-Grau va rebre la Creu de
Sant Jordi el 2010 per la seva
contribució al món de l’art.

El cap de bou que corona la torre de l’evangelista Lluc. Foto: Sagrada Família

Un cap de bou ja culmina la
nova torre de la Sagrada Família

El problemàtic edifici en obres del carrer Sardenya. Foto: Google Maps

Ateneu El Poblet | Dansa feta exposició
L’Ateneu El Poblet acull al llarg del mes de novembre i fins al 2 de

desembre l’exposició Danza para cualquiera, un recorregut vital (2010-
2021), un recull fotogràfic de diversos espectacles i projectes de ball.
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SOCIETAT4“La identitat de bar-
ri al Fort Pienc no és inexistent,
però no es pot comparar amb la
de Gràcia, Sants o Poblenou”. És
una reflexió que va compartir el
president de l’Eix Fort Pienc,
Carlos del Río, al Consell de
Barri de dijous passat. També és
una realitat que els responsables
de l’eix comercial van detectar
des del principi, però no ho van
veure com una feblesa, sinó com
un repte. Per això, en els últims
dos anys, han estat treballant en
un projecte que ara s’ha presen-
tat al públic: Arts, cultura, vida.

Es tracta d’una campanya
que vol crear identitat i sentiment
de pertinença al Fort Pienc apro-
fitant les particularitats del bar-
ri. La gerent de l’associació de co-
merciants, Esther Burgos, va ex-
plicar durant la presentació de la
iniciativa al Consell de Barri com
va ser el procés de recerca d’a-
questa identitat. Reflexionant i
parlant amb veïns, de seguida
van trobar que l’art havia de ser

una de les peces clau, ja que el
barri compta amb equipaments
culturals de gran importància,
com el TNC o l’Auditori. També
van posar en valor la singularitat
de l’anomenat Triangle Friqui, la
zona del voltant de l’Arc de
Triomf que aglutina diverses bo-
tigues de còmics, videojocs o
marxandatge, entre d’altres. Així,
la segona pota del projecte és la
cultura. Finalment, la tercera
pota és la vida perquè, segons
Burgos, al barri n’hi ha molta. En
aquest sentit, són imprescindi-
bles les entitats. Precisament,
una trentena d’elles ja s’han su-
mat a la campanya, i Burgos in-
sisteix que “hi cap tothom”. 

PRIMERS PASSOS
El primer que s’ha fet en el marc
de la campanya ha estat crear un
logo que comerços i entitats po-
dran fer servir en les seves acti-
vitats, per exemple. El següent
pas serà la posada en marxa de la
campanya de llançament, pre-

vista per al primer trimestre de
2023. Consistirà a instal·lar una
exposició als carrers del Fort
Pienc que proposarà tres rutes di-
ferents, una per a cada pota del
projecte: art, cultura i vida. Hi
haurà pancartes i cartells on es
podran trobar codis QR que re-
dirigiran a una aplicació en la
qual apareixeran les rutes i ex-

periències proposades. Les tres
rutes comptaran amb una dese-
na de parades i en algunes hi hau-
rà proves i accions a fer. En el cas
de les rutes d’arts i vida, també
s’hi inclouran vídeos de testi-
monis de persones del barri,
mentre que la ruta de cultura serà
un joc pel Triangle Friqui inspi-
rat en Sherlock Holmes. D’altra

banda, s’engegaran campanyes
promocionals al comerç local,
com ara sortejos i concursos.

Aquesta proposta tan ambi-
ciosa ha rebut finançament del
Districte i de la Cambra de Co-
merç, i ha de ser una injecció d’au-
toestima per al Fort Pienc, que Del
Río defineix com “un barri per-
fectament complex i divers”. 

La identitat sempre es pot reforçar
» L’Eix Fort Pienc impulsa ‘Arts, cultura, vida’, una campanya per crear sentiment de pertinença al barri
» La iniciativa posa en valor la diversitat del Fort Pienc i per ara compta amb una trentena d’entitats

Un acte de la Festa Major del Fort Pienc d’aquest 2022, el juny passat. Foto: Twitter (@OmniumEixample)

Mobilitat | Noves afectacions per les obres del tramvia
Les obres per connectar el tramvia per la Diagonal, que segons el Districte

avancen a bon ritme, provoquen noves afectacions en la mobilitat des d’aquest
mateix dilluns i fins al 16 de desembre, principalment al carrer Castillejos.  
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Esports Futbol sala | El CFS Eixample visita l’FS Castelldefels
El conjunt de Tati Torres visitarà el pròxim dissabte 19 de novembre l’FS Castelldefels, 

en partit corresponent a la vuitena jornada del grup 2 de la Segona Divisió. El CFS
Eixample hi arribarà després de superar l’InterSala Zaragoza per 3-2 el passat dia 12.

Classificacions3a Catalana de futbol 2a de futsal Lliga EBA Copa Catalunya de bàsquet
Equip

FC Can Buxeres
FC l’Esquerra
CF Sant Adrià
CF La Romànica
UD Montsant
Planadeu-Roureda

PTS

22
21
20
19
15
15

GC

10
6
8
16
20
17

GF

22
20
19
21
21
18

1.
2.
3.
4.
5.
6.

Equip

CB Es Castell
CB Tarragona
SESE
CB Roser
CD B. Zaragoza
CB Igualada
CB Esparreguera
CN Helios

PG

4
3
3
3
3
2
1
1

PC

473
498
461
492
478
503
534
553

PF

466
517
436
447
418
462
427
421

7.
8.
9.
10.
11.
12.
13.
14.

PG

6
4
4
4
4
4
5
3

PC

334
351
383
364
410
388
286
406

PF

409
365
357
374
416
383
354
397

1.
2.
3.
4.
5.
6.
7.
8.

Equip

CB Roser
AB Premià
CB Prat
TGN Bàsquet
CB Samà Vilanova
CB Igualada
Manresa CBF
Joventut Les Corts

Equip

Penya Esplugues
CFS Eixample
AE Les Corts-UBAE
CFS Castellón
FS Ripollet
Rubí FS
InterSala Zaragoza
CN Caldes

PTS

19
15
13
13
12
12
12
11

GC

5
8
11
9
16
17
22
14

GF

51
24
30
24
35
23
24
28

1.
2.
3. 
4.
5.
6.
7.
8.

Tot l’esport, a liniaeixample.cat

"Cada entrenament estic desit-
jant que l'entrenador, Toni Ruiz,
digui 'aigua!', per sortir a llençar
mentre les companyes beuen.
Em moro de ganes de jugar...",
confessa Cristina Puyal (Barce-
lona, 1999), delegada del Segona
Catalana del CB Roser i entre-
nadora del mini negre femení. 

Puyal sent que no s'ha pogut
acomiadar bé com a jugadora
perquè ho va haver de fer el pas-
sat 21 de maig, un partit abans
del previst, el penúltim del curs
2021-2022. Notava més dolor del
normal en el genoll, es va quedar
clavada i va caure a terra. "Quan
vaig recolzar el peu, no podia pa-
rar de plorar perquè sabia que no
tornaria a jugar mai més. Va ser
un matx de moltes emocions
perquè a Torelló també vam sal-
var la categoria", recorda.  

Apassionada i resilient, sem-
pre enamorada del bàsquet, va
intentar continuar competint
"fins al final". Fins que va decidir

que no podia arriscar-se a patir
una tercera operació "ni arribar
coixa als 30 anys". El millor era
"frenar a temps" i retirar-se al fi-
nal de la passada temporada.
La mala sort no li va permetre ju-
gar el darrer matx. 

L’INICI DEL CALVARI 
El calvari va començar quan te-
nia 12 anys, quan el seu genoll va
xocar amb el de la seva aleshores
companya Mònica Porta. Fins a
dos metges li van dir que havia
tingut molta sort perquè en una
acció així pot haver-hi trenca-
ment del menisc. "Vaig continu-
ar jugant i em feia mal. A vega-
des em preocupava i altres pen-
sava que si m'havien assegurat
que no era res, era perquè no era
res. Sabia que si em queixava em
portarien al metge...", exposa. 

A finals del curs sí que li van
fer una ressonància perquè no
era normal que li continués fent
mal aquell cop tants mesos des-
prés. "Ma mare m'insistia que si
em queixava era per alguna cosa,
que jo no solia fer-ho", recorda
Puyal. Les proves van determinar
que s'havia trencat el menisc ex-

tern del genoll esquerre. "La
destrossa era ja tan gran que me'l
van treure sencer", lamenta. 

Quan va començar a jugar
després de la primera operació,
sentia "frustració" perquè es no-
tava "diferent" a pista i, amb els
anys, cada cop s'ha anat sentint
"pitjor". Puyal va competir cinc
anys sense menisc i, a poc a poc,
impacte a impacte, es va anar re-
bentant el genoll. Hi sentia pun-
xades caminant, asseguda o des-
prés de competir, ja en fred.
"L'Albert Alier, cosí segon del
meu pare, que és traumatòleg,

em va recomanar que m'ho mi-
rés i a la ressonància es va veu-
re que necessitava un trasplan-
tament de menisc", exposa. El
metge li va advertir que tot esport
d'impacte li aniria malament.
"Si vols jugar a bàsquet, sé que ho
faràs igualment", va afegir el
professional.  

La rehabilitació va durar més
d'un any, perquè, al cap de 12 me-
sos, va començar a córrer. "Tenia
unes ganes increïbles de tornar a
jugar i, alhora, molta por que des-
prés em trenqués, no pogués
competir o que el meu cos re-

butgés el menisc trasplantat",
recorda l'entrevistada.

La frase "aquest curs ho dei-
xaré perquè em fa mal" s'ha re-
petit des de fa molt temps. A l'ho-
ra de la veritat, però, no podia ni
volia deixar el bàsquet. Un esport
que continua gaudint d'una altra
manera com a delegada i tècni-
ca. Troba a faltar tant jugar que
fa uns dies va voler ficar a la mot-
xilla del gimnàs una samarreta
del club de la seva vida: "Va ser
treure-la del calaix, quedar-me-
la mirant amb un somriure i
tornar-la a guardar amb llàgri-
mes als ulls".

Els seus pares, el Toni i la
Mercè, es van conèixer al CB
Roser i van començar a sortir
junts amb 16 anys. Puyal hi ha ju-
gat 18 anys i el director tècnic del
club, Txema Puyal, és el seu tiet.
Sergi Galceran va ser el seu pri-
mer tècnic a l'escoleta i també la
va dirigir el seu últim any com a
entrenador ajudant... "És impa-
gable que obrís i tanqués l'etapa
més important de la meva vida al
seu costat! Soc qui soc gràcies al
bàsquet i, sobretot, al CB Roser
i a qui hi he conegut!", conclou.

Toni Delgado
EL FORT PIENC

Cristina Puyal és resiliència
» Delegada i entrenadora al CB Roser, la barcelonina va competir durant cinc anys sense menisc

» "Quan vaig recolzar el peu, no podia parar de plorar perquè sabia que no jugaria mai més”, confessa

Puyal, amb la samarreta del CB Roser del curs 2012-2013. Foto Marta Franzi
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Viu en línia

Esperança, una dona prejubilada alegre
i animosa, i Empar, la jove directora d’u-
na productora audiovisual, conformen
una atípica família que es veu trastoca-
da per un fet inesperat. Les dues dones
hauran de fer un viatge pels records com-
partits més divertits i per les vivències
personals més dures.

A la Sala Beckett de Barcelona.

Teatre

Tocar mare
Marta Barceló

Ells mateixos ho diuen: Desembre (The
Indian Runners) és el nou “disc” de la Lud-
wig Band. Entre cometes, sí, “perquè és
ben curt”, ha explicat el grup a través de
les xarxes socials. Només compta amb
quatre cançons, però és que el grup no
volia “acabar aquest any mogut en
blanc”. A més, es tracta d’un disc exclu-
sivament digital del qual no hi haurà gira.

Música

En Vasil és intel·ligent, carismàtic i un nú-
mero 1 jugant al bridge i als escacs,
però dorm al carrer des que va arribar de
Bulgària. L’Alfredo, un arquitecte jubilat,
l’acull a casa seva durant un temps da-
vant la mirada atònita de la seva filla Lui-
sa. Malgrat les seves diferències, en Va-
sil aconseguirà trencar les barreres cons-
truïdes per l’Alfredo.

Pelis i sèries

Vasil
Avelina Prat

Desembre
La Ludwig Band

20 anys del Prestige
El Museu Marítim de Barcelona recorda la catàstrofe del

Prestige vint anys després dels fets amb una exposició in-
augurada el passat dia 10 i que es podrà visitar de forma
gratuïta fins al juny del 2023. La mostra repassa el pitjor
desastre ecològic que ha tingut lloc a l’Estat i tot el que

l’envolta: les causes, les conseqüències ambientals (l’acci-
dent va provocar el vessament de 63.000 tones de fuel),
el paper del govern del Partit Popular i la indignació ciu-
tadana, de la qual van sorgir la plataforma Nunca mais
i el moviment Marea Blanca per netejar el chapapote. 

De fer una versió viral del Work de Ri-
hanna al seu poble a guanyar el pre-
mi MTV Europe Music Awards (EMA)
a millor artista espanyola. La carrera
d’Alba Farelo (Vilassar de Mar, 1997),
més coneguda amb el nom artístic
de Bad Gyal, va començar el 2016 i
des d’aleshores ha estat constant-
ment in crescendo. El passat 13 de
novembre va fer un pas més: es va
coronar com a millor artista de tot

l’Estat espanyol per davant de quatre
rivals molt durs: ni més ni menys que

Rosalía, Quevedo (no l’enemic de
Góngora, sinó l’intèrpret de la cançó
de l’estiu, Quédate), Fito & Fitipaldis i
Dani Fernández. Per algun motiu ella
s’autodefineix com el pussy k mana.

B A D  G Y A LQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una artista urbana de moda
Traspassa fronteres, omple concerts i sona en discoteques

Famosos

Guanyar un premi a millor artista espanyola
Ha rebut el reconeixement dels MTV europeus 2022

Fans orgullosos
La legió de seguidors de la cantant ha celebrat el guardó

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El 1923, Albert Einstein, aleshores ja el
científic més destacat del planeta,  va vi-
sitar Catalunya per impartir diverses
conferències. Però no era estimat ni re-
conegut per tothom. A Alemanya, alguns
sectors no volien que un jueu (a més, pa-
cifista) fos la figura capdavantera de la
seva comunitat científica. Per això van
planejar liquidar-lo. A Barcelona.

Llibres

Liquideu Einstein
Andreu González

| Tactics Ogre
Ja és aquí Tactics Ogre: Reborn, la remasterització d’un dels millors

videojocs tàctics que s’han fet mai. Per a PS 4 i 5, Nintendo Switch i PC.
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

VIDA SANA

Els justos. El tabac i l’alcohol s’han de consumir 
amb moderació. Quant al sedentarisme, consum 0

PREVENCIÓ

VICIS

ACTITUD

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

El 90% de les dones amb menopausa pateixen sufocaments,
sequedat o dolor articular. La manca de desig sexual també
n’és una altra conseqüència. Tots aquests símptomes són

normals a partir dels 50 anys, i fins i tot dels 45 en els casos pre-
coços. Però patir la menopausa no vol dir que s’acabi el món.
Més aviat en comença un altre de diferent. Potser toca cuidar-se
més en alguns aspectes, però, si ho fem, podem tenir una quali-
tat de vida extraordinària. Llavors, què és el que hem de fer?  

Podríem començar per mantenir una dieta equilibrada rica
en calci i evitar el sobrepès. Això ja ho hauríem de fer sempre,
però durant la menopausa encara és més important. En el pa-
quet de bàsics hi afegiríem activitat física moderada i evitar hà-
bits tòxics, més o menys els de sempre: tabac, alcohol i, atenció,
sedentarisme, que també és un hàbit tòxic. 

Algunes malalties poden agreujar-se en el context de la me-
nopausa. Per això hem d’anticipar-nos, ara més que mai, a les
malalties cardiovasculars, el càncer de mama o l’osteoporosi. En
general, cal participar en les campanyes de diagnòstic precoç
que ens recomanarà el metge. 

La menopausa no és el final

Els hàbits saludables són sempre necessaris, 
però ho són especialment quan arriba la menopausa

Les claus

Més important que mai. Cal avançar-se als problemes
cardiovasculars, el càncer de mama o l’osteoporosi

No perdeu la vitalitat ni l’optimisme. Mantingueu les 
relacions socials i gaudiu de la vida. És el millor consell
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